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ÉVKÖZI 2. VASÁRNAP                               C év               1– 4 oldal 

 

Olv.: Iz 62,1-5 – 1Kor12,4-11 – Jn 2,1-11 

A kánai menyegző  
                   

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 

 

Szentmise bevezetése 

 

Kedves Testvérek! A fehér asztalnak igen nagy a jelentősége, - talán így is mondhatnám – a 

lakomának, amikor a fehér asztalt üljük körül. Ennek nagyon fontos közösségteremtő, 
közösségformáló ereje van. Gondoljunk arra, hogy Isten minden vasárnap ilyen asztalhoz hív 
bennünket, mert közösséget akar teremteni velünk. Istennek terve van a világgal, terve van az 
emberiséggel. Ez a terv azok által valósul meg, akik szövetségben vannak az Istennel! 

 

A világ szenved attól, hogy másfajta emberi szövetségek jönnek létre, amelyekben Istennek 
nincs helye! Ahol Istennek nincs helye, ott az emberi gyarlóságok elhatalmasodnak! Isten 
közelében sem egyszerű igazodni Istenhez, formálni, alakítani gondolkodásunkat, 
magatartásunkat, életünket! Ez a jövő! Gondoljunk erre a nagy lehetőségre! Elkezdődtek az 
évközi vasárnapok, sajátos isteni program épül fel ezeken a vasárnapokon egy év leforgása 
alatt. 

Nagyon jó lenne, ha igazodni tudnánk Istenhez! 
Vizsgáljuk meg lelkiismeretünket és bánjuk meg bűneinket, 

hogy méltóképpen ünnepelhessük az Úr szent titkait! 
 

Szentbeszéd 

Jézus ma arra biztat bennünket, 
hogy kóstoljuk meg a jó bort, 

de ne csak megkóstoljuk, hanem értékeljük is! 

 

Kedves Testvérek! Azt mondtam a szentmise bevezetőjében, hogy elkezdődik Isten és ember 
közös programja emlékezések és szentírási üzenetek nyomán. Azért fontos ez, mert Isten 
nemcsak jeleket ad nekünk embereknek, hanem részt is vesz az életünkben. Isten azt akarja – 

erről oly sokat beszéltem, ez emberi életünk lényege, a küldetésünk is ebben fogalmazható 
meg – hogy az emberi történet normális esetben, Isten és ember közös története legyen. 
 

Azért van ma annyi abnormális történés a világban, mert az emberek mintha úgy gondolnák, 
hogy ez már idejétmúlt. Isten is idejétmúlt. Az ember már Isten nélkül is zöldágra vergődik. 
Az események nem arról szólnak, hogy olyan megelégedett, nyugodt és békés lenne az ember.  
 

Az ember alig tudja kimondani azt a szót: elég! 

Ahhoz, hogy az ember ide eljusson, föl kell mérje,  
mi az, amire az embernek szüksége van ebben a világban! 

Mit jelent az isteni program? 

Az ember jövője és a világ jövője is ettől függ! 

 

Lehet, hogy erre azt mondják sokan, az istentagadók, hitetlenek, hogy régi szöveg. Csakhogy 
a világ valóban régi, de az életnek minden nap meg kell újulni! Az emberiség még nem talált 
fel jobb ajánlatot az élet megújulására, mint az, amit Jézus kínál föl. Ha van, akkor jöjjenek 
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elő vele és ha ennél jobb, akkor egy ideig könnyebb lesz toborozni embereket ehhez a 
programhoz. Egy ideig, mert az ember olyan, hogy egy idő után mindent kritizál. 
 

Az isteni program 
Gondolkodjunk el azon az isteni programon, ami úgy tűnik, hogy bevált. Ha vissza tudunk 
térni azokhoz az értékekhez, amely értékek ebben a programban megjelennek, akkor van 
remény! Miről szól a program, Isten és ember közös története? Hogy kezdődik? A mai 
vasárnap erről a boldog kezdetről szól, ami egyszerűen azt jelenti:  
 

Isten eljegyezte magát az emberiséggel, 
mindig friss, mindig megújulást jelentő szeretettel, 

mint amilyen szeretettel szereti a vőlegény a menyasszonyt! 

 

Nem megfáradt szeretettel, nem kiábrándult Istenként, hanem – talán hadd mondjam így – 

szerelmes szeretettel. Nincs itt szó számításról. Mire lenne szüksége Istennek? Istennek csak 
egy gondolata van, hogy sikerüljön az ember élete! Az ember boldog legyen! Isten ma is azt 
akarja, hogy vele mi szövetségben legyünk és megjelenjen egyéni életünkben és közösségi 
életünkben is az Isten gondolata! Isten azt akarja, hogy általunk minél több ember lássa az élet 
értelmét! Rendkívül izgalmas ez a kérés azért is, mert ez az Isten és ember szövetsége Isten 
szeretetének függvénye. Sőt, még azt is hozzátehetem, Isten hűségének függvénye! 

 

Isten szeretete soha sem fogy el! 

Isten mindig hűséges! 

 

A mai olvasmányban hallhattuk, még az sem elegendő, hogy felszabadítják az embert. A 
próféta arról szól, hogy Isten megszabadította népét a fogságból. Amikor új életet kezdhetett a 
saját hazájában, a saját világában, akkor romokon kellett építkezni. Mit ér az ember ebben az 
esetben a szabadsággal, ha romhalmazon ül? Hogyan lehet innen továbblépni? Isten felkínálja 
a szabadságot nekünk, mert szövetkezni csak szabad emberrel lehet még az Istennek is. Olyan 
emberrel nem lehet szövetkezni, akinek hátsó gondolatai vannak. Aki nem az ügyet tekinti, 
hanem a maga egyéni érdekét, az még mindig rabságban van.  
 

Isten fel tud bennünket szabadítani önzésünk börtönéből, de ez még nem szünteti meg a 
romokat. Nem szünteti meg azt a világot, amely bennünk még mindig ott van. Önzésünk 
műve mérgezi az egyéni életünket és mérgezi a közösség légkörét. Csodák ritkán vannak, de 
Isten megjelenik csodás eseményekben. Mi történik? Isten a szabaddá tett népének csodaszerű 
ajándékot ad: Isten fölfigyel Jeruzsálemre és azt mondja neki: Szeretlek! Jeruzsálemnek ez a 
figyelem, ez az ígéret elég! Ez elegendő muníciót ad ahhoz, hogy újra fölépítse Jeruzsálemet! 

 

A házasság 
Átvitt értelemben: Újra fölépítsük az életünket! Nem elegendő elmélkedni arról, hogy Isten 
segít bennünket abban, hogy kiszabadítson önző világunkból. Nagy ajándékkal jelenik meg: 
 

Isten felfigyel ránk és azt mondja: 
Szeretlek! 

Ez akkora erőforrás, amiből új életet lehet építeni! 

 

Nem erről van szó, amikor két fiatal egymásra talál? Nem ez az igazság jelenik meg, amikor 
egy fiatal a másikra felfigyelt, követi, szereti. Nem véletlen, hogy ennek a lehetőségnek képe 
a házasság. Nem véletlen, hogy amikor az Isten erről az új programról akar nekünk hírt adni, 
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akkor az igazságait egy házassági ceremónia keretében jeleníti meg, a kánai menyegzőn. 
Miért fontos? Azért, mert az emberi élet alapsejtje egy férfinek és egy nőnek a kapcsolata. Az 
emberi életben mindennél erősebben ennek a két embernek az egymásra találásáról van szó. 
 

Ahogy hallottuk, a házassághoz ajándékokat is kapott az ember. Az embernek sajátos férfi 
ajándékai vannak és sajátos női adottságai vannak. A lelki adományok különfélék. Ez azt 

jelenti, hogy ebben az egymásra találásban egy férfinek és egy nőnek kell találkoznia. A 
férfiembernek egészen sajátos isteni ajándéka van, hogy ebben a kapcsolatban helye legyen. 
A férfiember az erő birtokában van, minél tudatosabb ez a férfiember esetében, ezzel 

arányosan növekszik a férfiember gyengédsége. 
 

A férfiember ajándéka a megújulás jegyében olyan erős, hogy arra egy másik ember bizton 
hagyatkozhat, az asszonynak erre van szüksége. Ugyanakkor ez azt jelenti ebben az esetben, 
hogy igaz az az isteni ajándék, hogy a gyengédségében jelenik meg ez a másik biztatását 
jelentő erő, mert az erős ember gyengéd, a gyenge ember fél. Azt jelenti, hogy gyengéd, van 
hozzá bátorsága. Akinek ez hiányzik, az erőszakos, az az ember nem az Isten szövetségese. 
 

Az asszony kegyelmi ajándéka, hogy ő a társ, mert a férfiember társtalan. A társtalanságát 
csak az asszony tudja elvenni azzal, hogy formálja és alakítja a férfiember keménységét puha, 
lágy erővé. Azt is jelenti az ő isteni ajándéka, hogy otthont teremtő. Asszony nélkül nincs 
család. Asszony nélkül még egy férfi és egy nő kapcsolata is, ha nem asszonyi szerepében van 
ott az a másik ember, akkor legénylakás. A családi otthonnak asszonyi vonásai vannak, 
otthon, hazaváró, ahova szívesen és örömmel megyünk.  
 

A megbékélés ajándéka! Nem véletlen, hogy amikor az ember a jövőjét építi, akkor Isten erre 
a legkisebb sejtre gondol, az emberiség jövőjét jelentő sejtre, ezekkel a lelki ajándékokkal, 
amelyeket használni kell, nem a magunk javára. Amit használunk, az a másik javára történik, 
nem a magunk hasznára. Ha komolyan vesszük Istennek ezt a csodálatos programját, hogy az 
Isten beleszeretett az emberiségbe, Isten elkötelezte magát az emberiség mellett, akkor ne 
felejtsük el, hogy ez azt jelenti, hogy Jézus Krisztus által megszentelte az emberi szeretetet, az 

emberi szerelmet. Mit jelent ez a megszentelt szeretet? A megbékélés ajándékát!  
 

Próbáljuk ezt az igazságot behívni az életünkbe: A megbékélés ajándéka! Ez a záloga annak, 
hogy az emberi élet viruljon! E nélkül önző emberek együttlétéről van szó. Ilyenekről már 
nem is beszélünk, hogy egyneműek házassága. Ezek már emberi bolondériák, olyan 
eltévelyedések, amiket nem is lenne szabad szóba hozni. Bűnös a rádió, bűnös a televízió, 
amikor ezzel a kérdéssel, mint lehetőséggel, vagy ténnyel foglalkozik. Ez nem is betegség, ez 
valami érthetetlen, életellenes! 
 

Az isteni nagylelkűség! El kell ma azon gondolkodni, hogy ennek az isteni programnak 

valóban az isteni gazdagság a biztosítéka! Azt mondtam az első mondatban, hogy szeressük 
meg az isteni bort, hiszen nem ivóvizet változtat át Jézus borrá, hanem mosdóvizet, amivel a 
lábukat mosták, amibe áztattak, amivel mosdattak. Isten Jézus Krisztus által ezt a fajta emberi 
magatartást akarja megszüntetni, az emberi ajándékok nem arra valók, hogy áztassunk, 
mosdassunk másokat, hanem a megbékélés ajándékát akarja elhozni a világunkba.  
 

Ezt mennyire komolyan gondolja Isten, akár gondolhatunk erre az iszonyú mennyiségű borra. 
Hat kőkorsó ez hat hektoliter, nem tudom, mekkora közösség lehetett, igaz, hogy egy hétig 
tartott a lakodalom, de ennyi bor! Isten ilyen bőséges, amikor az ember sorsáról van szó! 
Nincsenek határok, a kegyelemnek nincsenek határai! Valahányszor az isteni nagylelkűségről 
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van szó, akkor találkozunk azzal, amikor az öt kenyérből több ezer embert etetnek, a 
halfogásról, stb. Ezek arra figyelmeztetnek bennünket, hogy Istennél minden lehetséges. 
 

Isten és az Egyház kapcsolata. Ha már kicsit beengedtük a fényt az emberi kapcsolatainkba, 
elsősorban a házasságainkba, de minden emberi kapcsolatunkba is, akkor elkezdünk azon 
gondolkodni, hogy a lelki adománya mindenkinek más és más, de nem magának kapta, hanem 
a másik javára, hogy a másik életét szolgálja vele. Ez az isteni program elsősorban az Isten és 
az Egyház kapcsolatában tud reményeink szerint kibontakozni. Az Egyház tagjai azok, akik a 
keresztség révén beléptek Isten világába. Lehet valamire számítani Isten és a keresztények 
kapcsolatában, ami a házassághoz hasonlít. Jézus ezt mondja: Eljegyeztelek benneteket. 
 

Eljegyzett titeket Krisztus! Sajátos az Egyház szerepe ebben a házasságban, mert az 
Egyháznak olyan adományai, lelki, isteni ajándékai vannak, amelyek egyetlen más 
közösségnek sincsenek. Lehet különböző civil szervezet a világban akármennyi, de isteni 
ajándékai csak az egyházi közösségeknek van. Mondhatjuk keresztény kultúrának. Ez nem azt 
jelenti, hogy az összes többi szerveződésnek nem lehetnek emberi értékei. De isteni ajándékai 
csak az Egyháznak vannak. Ezek arra valók, hogy a világot szolgáljuk ezekkel és ezek által. 

 

Az Egyház képe. A mai evangélium az Egyház képét is elénk állítja, ott van Jézus, ott van 
Mária, ott vannak az apostolok, ott van egy boldog házaspár és a velük örvendezők. Mária, 
aki azt mondja: Jézusra figyeljetek. Ez tisztázza az Egyházban a Mária tiszteletet, a Szűzanya 
szerepét: Mária által Jézushoz! Ott vannak az apostolok, akiknek mindig Jézus mellett van a 
helyük. Most is, amikor jókedvvel vannak ünnepi lakomán, akkor is, amikor nélkülöznek. 
Nemcsak akkor tartozunk Jézushoz, amikor dínomdánom van, hanem a gondokban, bajokban 

is. Adott esetben ott lenni akkor is, amikor üldöznek titeket Miattam! 
 

Ahogy az apostolok erre a sorsra vártak, bár emberileg nem kívánták. Mi sem! De az 
elveinknek helye és ideje van a mi emberi életünkben. Ott van Jézus, aki mindig velünk van, 
mindig pontosan tudja, hogy mit kell tenni a mi érdekünkben, ahogy tette a fiatal pár javára. 
Ez az Egyház képe, ahol Mária, égi Édesanyánk, ahol Jézus, az ügyünk legfontosabb 
képviselője, ott vannak az apostolok és ott vagyunk mi, jó esetben mindig Jézus közelében 
jóban és rosszban egyaránt, mert az értékeket, a jézusi igazságot az élet minden helyzetében 
meg kell jeleníteni.  

 

Végig gondoljuk egy éven keresztül: 
mit jelent az  istenkapcsolatunk és az egymással való kapcsolatunk? 

Mit jelent küldetésünk a világban? 

Ha ezt komolyan végiggondoljuk, akkor van remény arra, 
hogy boldog emberek leszünk jóban és rosszban egyaránt! 

 

+  A M E N  + 

 

Szentmise befejezése 
Kedves Testvérek! Gondoljunk arra, mekkora ajándék, hogy mi az Egyházhoz tartozhatunk és 
ez az Egyház Krisztus jegyese! Ezzel egy új emberiség született és ennek az új emberiségnek 
küldetése van. Megmutatni a világban Isten ajándékait azoknak az embereknek, akik esetleg 
távol vannak Istentől is és tőlünk is. Micsoda különbség Valakihez tartozni, vagy egyedül 
járni az utunkat! Köszönjük meg ezt az ajándékot és vállaljuk a küldetést! 
 


